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وزی��ر اقتص��اد در نامه های جداگانه ای ب��ه معاون امور بانکی و 
بیمه، رئیس کل سازمان امور مالیاتی و خزانه داری کل کشور، 
دس��تورات ویژه ای را به منظور رس��یدگی فوری و مس��اعدت به 
زلزله زدگان صادر کرد. در نامه مس��عود کرباس��یان خطاب به 
معاون امور بانکی و بیمه وزارت اقتصاد آمده؛ مقتضی اس��ت با 
همکاری بیمه مرکزی، بانک ها، بیمه های دولتی و نیمه دولتی 

ضمن تشکیل کمیته ویژه پیگیری و رسیدگی نسبت به تسریع 
در ارائه خدمات و اعطای تس��هیلات لازم به آس��یب دیدگان 
اقدام عاجل به عمل آورد. همچنین بانک های عامل مش��مول 
این دس��تور مکلفند درخصوص افراد و ش��رکت هایی که در این 
حادثه دچار ضایعه جانی و یا خس��ارت مالی ش��ده اند تا بازگشت 
به حالت عادی نس��بت به هرگونه اقدام پیگیری جهت وصول 

مطالبات و یا موارد مش��ابه دس��تور توقف صادر کنند. در نامه 
وزیر اقتصاد خطاب به رییس کل س��ازمان امور مالیاتی آمده؛ 
مقتضی است درخصوص مودیانی که به تأیید نهادهای ذیصلاح 
دچار خسارت شده اند و امکان عمل به تعهدات خود را ندارند تا 
 بازگش��ت به حالت عادی دس��تور توقف عملیات پیگیری صادر 

کند.

دستور فوری وزیر اقتصاد به بانک ها و بیمه ها

تفویض اختیارات وزارت اقتصاد 
به استان ها

مع��اون وزی��ر اقتصاد با اش��اره به تفویض 
اختی��ارات معاونت ه��ای وزارت اقتصاد به 
استان ها،  گفت: وزیر اقتصاد در بحث مقابله 
با فساد بسیار جدی است و با کسی تعارف 
ندارد. به گزارش ایبنِا، مهدی قدمی با بیان 
اینکه وزیر اقتصاد در بحث مبارزه با فساد 
با کس��ی تعارف ندارد، افزود: از نگاه آقای 
کرباس��یان، این بحث بس��یار جدی است 
و ایش��ان تاکی��د دارد که ب��ه هیچ عنوان، 
هیچ حاش��یه ای نباید در خصوص عملکرد 
مدیران وجود داشته باشد و این موضوعی 
است که مدیران کل استانی هم باید به آن 
توجه جدی و خاص داش��ته باشند. معاون 
توس��عه مدیری��ت و مناب��ع وزارت اقتصاد 
ب��ا اش��اره به اینکه اولی��ن اولویت عمومی 
ابلاغ��ی ریی��س جمهور ب��ه وزیر اقتصاد، 
ارتقای س��لامت اداری اس��ت، با تاکید بر 
لزوم مبارزه با فساد در همه سطوح اداری، 
اظهارداش��ت: یکی از موضوعات جدی و 
م��ورد توجه حال حاض��ر در وزارتخانه که 
در گذش��ته نیز مطرح بوده اما بنا به دلایل 
عدی��ده، ب��ه خوبی عملیاتی نش��ده بحث 
تفویض اختیارات به اس��تان ها بود. من به 
آق��ای وزی��ر هم گفته ام ک��ه قصد دارم در 
ح��وزه معاونت متبوع، هر اختیاری که منع 
قانونی نداشته باشد را به استان ها تفویض 
کنم. قدمی با بیان اینکه سیاست وزارتخانه 
در رابط��ه با اس��تان ها، تفویض حداکثری 
اختی��ارات از مرک��ز به آنها اس��ت، تصریح 
کرد: در حوزه معاونت توس��عه مدیریت و 
منابع که تکلیف روشن است؛ در ارتباط با 
س��ایر معاونت ه��ا هم م��ن اجازه لازم را از 
آقای کرباسیان گرفته ام و تلاش می کنیم 
تفویض اختیار به استان ها در آن معاونت ها 

هم انجام شود.

حساب بانکی ایرانیان در 
امارات بسته نیست

رییس اتاق مش��ترک ایران و امارات گفت: 
انس��داد حس��اب بانکی ایرانیان در امارات 
صحت ندارد و حساب یک شخص به دلیل 
نقص مدارک مس��دود ش��ده است. مسعود 
دانش��مند در پاس��خ به این سؤال که بسته 
شدن حساب ایرانیان در امارات چه میزان 
صحت دارد، به ایبنِا گفت: یکی از بانک های 
اماراتی نامه ای به یک شخص ارسال کرده 
که این نامه در رسانه ها منتشر شده و شایعه 
شد که امارات حساب همه ایرانی ها را بسته 
اس��ت که این موضوع را بررس��ی کردیم و 
صحت ندارد. دانش��مند ادامه داد: شخص 
مذکور نقل و انتقالاتی در حس��ابش داشته 
ک��ه براس��اس مقررات FATF نتوانس��ته 
مدارک لازم را ارائه کند که در نتیجه بانک 
طی نامه ای محترمانه حساب این شخص 
را بسته است. رییس اتاق مشترک ایران و 
امارات تصریح کرد: ممکن است این مسئله 
برای شخص دیگری در زمان دیگری نیز 
پیش آمده باش��د که در نظام بانکی ایران 
نیز این مسئله اتفاق می افتد و حساب افراد 
متخلف بسته می شود. دانشمند تاکید کرد: 
بع��د از ای��ن خب��ر از ح��دود ۲0 تا 30 فعال 
اقتص��ادی در امارات پرس و جو کردیم که 
مشخص شد انسداد حساب ایرانیان صحت 
ندارد و فعالیت های بانکی همه این افراد در 

حالت عادی قرار دارد.

گرانی ۱۵ درصدی نان 
کلید خورد

رئیس اتاق اصناف ایران با اعلام مخالفت 
افزایش قیمت نان از موافقت ستاد تنظیم 
ب��ازار با درخواس��ت نانوایان برای افزایش 
قیم��ت این محص��ول خبر داد. به گزارش 
تس��نیم، علی فاضلی در حاش��یه دهمین 
اجلاسیه دوره ششم اتاق اصناف ایران در 
جمع خبرنگاران اظهار کرد: س��تاد تنظیم 
ب��ازار ب��ا افزایش 15 درص��دی قیمت نان 
موافقت کرده اس��ت هرچند که پیش��نهاد 
نانوایان افزایش 30 درصدی بوده اس��ت. 
وی اف��زود: ب��ه عنوان رئیس اتاق اصناف، 
ب��ا این افزای��ش قیمت نان به صورت صد 
در صدی مخالف هستم و معتقدم که نان 

باید تک نرخی باشد.

اخبار

چن��د روز پ��س از آنک��ه اع��لام ش��د که آمار 
نماین��دگان متقاضی س��ؤال از رئیس جمهور 
درباره مؤسسات اعتباری بالای ۷5 نفر است، 
جلس��ه روسای قوای مجریه، مقننه و قضاییه 
در حالی هفته گذشته برگزار شد که تسریع در 
س��اماندهی بحران مؤسسات مالی و اعتباری 
یکی از مهمترین اهداف این جلسه بود. اواخر 
تیرماه سال جاری بود که ولی الله سیف، رئیس 
کل بانک مرکزی به مجلس شورای اسلامی 
رفت تا در جلس��ه ای غیرعلنی به نمایندگان 
مجل��س درب��اره کارهای صورت گرفته برای 
حل بحران موسس��ه مالی و اعتباری گزارش 
دهد. جلسه ای که بی حاشیه نبود. محمدعلی 
پورمختار، نماینده بهار و کبودرآهنگ در این 
جلس��ه گزارش ارائه ش��ده از س��وی سیف را 

غیرواقعی و یک سویه دانست.

اصرار به پرسش از رئیس جمهور ���
از طرف دیگر طی هفته های گذشته موضوع 
ط��رح پرس��ش تعدادی نماین��دگان مجلس 
ش��ورای اس��لامی از رئیس جمهوری درباره 
وضعیت مؤسس��ات مال��ی و اعتباری مطرح 
ش��ده اس��ت. اواس��ط آبان ماه ب��ود که علی 
مطه��ری، نایب رئیس قوه مقننه از مأموریت 
هیئت رییس��ه مجلس به وی برای تش��کیل 
جلسه با سؤال کنندگان از رییس جمهور خبر 
داده ب��ود. م��دت کوتاهی بعد اکبر رنجبرزاده، 
عض��و هیات رئیس��ه مجل��س در گفتگویی با 
مهر، با اش��اره به جلس��ه نایب رئیس مجلس 
با نمایندگان متقاضی سؤال از رئیس جمهور 
درب��اره بحران مؤسس��ات مال��ی و اعتباری، 
گف��ت: تع��داد نمایندگان متقاضی س��ؤال از 
رئیس جمهور در حال حاضر از حد نصاب ۷5 
نفر بالاتر اس��ت و اگر مس��اله مؤسسات مالی 
و اعتب��اری در نشس��ت ب��ا رئیس جمهور حل 
نش��ود، چاره ای نداریم جز این که درخواست 

نمایندگان برای س��ؤال از رئیس جمهور را به 
جریان بیندازیم.

نامه برای طرح موضوع در جلسه سران قوا ���
اواخر خرداد ۸0 نماینده مجلس در نامه ای به 
حس��ن روحانی، از رئیس جمهوری خواستند 
تا موضوع رسیدگی و تعیین تکلیف مؤسسات 
مالی غیرمجاز را در دس��تور کار جلس��ه سران 
قوا و شورای امنیت ملی قرار دهد. این اتفاق 
سرانجام در روز شنبه ۲0 آبان ماه عملی شد و 
در جلسه روسای قوای مجریه، مقننه و قضاییه 
موضوع س��اماندهی بحران مؤسسات مالی و 
اعتباری مطرح ش��د. آنطور که پایگاه اطلاع 
رس��انی ریاست جمهوری اعلام کرده رئیس 
جمهور با اشاره به جزئیات نشست امروز سران 
س��ه قوه، بخشی از مباحث مطرح شده درباره 
مش��کلات مؤسسات مالی اعتباری را تشریح 

کرد. طبق این گزارش رییس جمهور در پایان 
این جلسه و در جمع خبرنگاران درباره اهداف 
برگزاری جلس��ه س��ران سه قوه اظهارداشت: 
بسیاری از مسائل در دستگاه اجرایی، یا قضایی 
و ی��ا مقننه مورد بررس��ی ق��رار می گیرند که 
بهم مرتبط هس��تند و چنانچه به طور طبیعی 
و عادی مورد رس��یدگی قرار بگیرند، چه بس��ا 
نیازمند زمان بسیار طولانی است و این به نفع 
کش��ور نیس��ت. لذا در جلسه روسای قوا چنین 
مسائل مهمی مورد بحث و بررسی قرار گرفته 
و تصمیماتی اتخاذ می ش��ود که سرعت عمل 
را بیش��تر کند. رییس جمهور بررسی موضوع 
مالباختگان مؤسس��ات اعتباری را یکی دیگر 
از جلس��ات س��ران سه قوه برشمرد و گفت: در 
ای��ن خصوص اینکه پیش از این مجوز چنین 
مؤسس��اتی را دستگاه های مختلف می دادند، 
لذا اگر از این به بعد، این مؤسس��ات صرفاً از 

بان��ک مرکزی مجوز بگیرند و کاملًا مراقبت 
و نظارت شود، بخش بزرگی از مشکلات حل 
و فص��ل خواهد ش��د. روحانی اضافه کرد: در 
برخی از موارد هم مؤسساتی دچار مشکلاتی 
شده و مردم گرفتار شده اند، از این رو تصمیم 
بر این شد که نمایندگان روسای سه قوه این 
مسأله را پیگیری کنند تا هر چه سریع تر حل و 
فصل شود. رئیس دولت دوازدهم ادامه داد: اگر 
مؤسسات دچار مشکلاتی شدند، ضمن اینکه 
وظیفه داریم مشکلات مردم را برطرف کنیم؛ 
از ط��رف دیگ��ر بانک مرکزی هم محذوراتی 
دارد و نمی توان گفت که از پول بانک مرکزی 
برای حل این مش��کلات اس��تفاده کند. البته 
برای این مس��ائل می توان اعتباراتی در نظر 
گرفت، ضمن اینکه در این زمینه سه قوه باید با 
یکدیگر همکاری داشته باشند. رییس جمهور 
اظهارداش��ت: گش��ایش هایی از جلسه قبلی 

س��ران س��ه قوه در این خصوص ایجاد شده و 
گام های خوبی برداشته شده است و ان شاءالله 
در این گام ها تسریع خواهد شد. برای آینده نیز 
باید برنامه ریزی های لازم انجام شود و مردم 
هم مراقبت کنند و سرمایه خود را به بانک ها 
و مؤسس��اتی که کاملًا معروف و مورد اعتماد 
هستند، بسپارند و در خصوص مؤسساتی که 
به ارائه سودهای بالا تشویق می کنند، تردید 

داشته باشند.

بازداشت افراد درگیر در پرونده  مؤسسات  ���
مالی غیرمجاز

همچنین هفته گذش��ته رئیس قوه قضاییه با 
تاکی��د بر لزوم هم��کاری قوا با دولت و بانک 
مرکزی با توجه به وجود برخی محدودیت های 
قانونی و اعتباری تصریح کرد: ش��اید دستگاه 
قضایی وظیفه ابتدایی در این زمینه نداشته و 
صرف��ا طبق قانون موظف به برخورد قضایی 
بوده که بر همین اس��اس در بدو ش��کل گیری 
این مشکل، دستگاه قضایی به موضوع ورود 
ک��رد و برخورده��ای قانونی را هم انجام داد. 
آملی لاریجانی افزود: بسیاری از افراد درگیر 
در پرونده ه��ای مرب��وط به مؤسس��ات مالی 
غیرمج��از در زن��دان به س��ر می برند اما نباید 
فراموش کرد که صرف زندانی شدن مسئولان 
و مدیران این مؤسس��ات، مش��کلی را از مردم 
حل نمی کند. رئیس دستگاه قضا با بیان اینکه 
یک��ی از وظای��ف اصلی بانک مرکزی نظارت 
بر بانک ها و مؤسسات مالی و اعتباری است، 
اظهار کرد: نباید مؤسس��ات غیرمجاز داش��ته 
باش��یم یا مؤسسات مالی در کشور رها باشند. 
البت��ه برخ��ی قوانین نیز دچار نقیصه هایی بود 
که این کاس��تی ها رفع ش��ده اس��ت و در حال 
حاضر بانک مرکزی مسئول نظارت بر بانک ها 
و مؤسسات مالی است که باید این نظارت ها 

مستمر و قاطعانه باشد.

روسای سه قوه موضوع مالباختگان موسسات مالی غیرمجاز پیگیری می کنند

پرونده غیرمجازها روی میز سران قوا

هفته گذش��ته بررس��ی پیش نویس 
لایح��ه بودج��ه س��ال 9۷ در هیات 
دول��ت آغاز ش��د. همچنی��ن در روز 
دوش��نبه هفت��ه گذش��ته نمایندگان 
مجل��س ش��ورای اس��لامی میزبان 
ع��ادل آذر، رئیس دیوان محاس��بات 
و محمدباقر نوبخت، رئیس س��ازمان 
برنامه و بودجه بودند تا آنها گزارشی از 
نظام بودجه ریزی کشور به نمایندگان 

ارائه کردند.
عل��ی لاریجان��ی، رئی��س مجل��س 
شورای اسلامی در این جلسه با تاکید 
بر اینکه نظام بودجه ریزی کشور باید 
براساس عملکرد باشد، گفت: یکی از 
مسائلی که ما از گذشته بارها از دولت 
درخواست داشتیم بودجه عملیاتی بود 
از این رو بنا شد که بودجه براساس مدل 
جدیدی تهیه شود. وی تاکید کرد: ما از 
دولت خواستیم که نظام بودجه ریزی 

ب��ه نحوی باش��د که بودجه کش��ور 
متناس��ب با عملکرد ارائه شود. رئیس 
مجلس از دولت خواست حداقل گام 
اول را در این راستا بردارد، مطمئنا این 
گام مهمی خواهد بود کهان در آینده 
نظ��ام بودجه ریزی تغییر کند. رئیس 
ق��وه مقننه ادامه داد: بررس��ی هایی 
ک��ه مرک��ز پژوهش ه��ای مجلس 
انجام داده اس��ت نش��ان می دهد که 
قانون بودجه ریزی را در مجلس باید 
متناسب با این امر تغییراتی دهیم، در 
این راستا مرکز پژوهش های مجلس 
با کمک دیوان محاسبات بحث های 

طولانی داشتند.
همچنی��ن در این جلس��ه محمدباقر 
نوبخ��ت، رئی��س س��ازمان برنامه و 
بودج��ه اظه��ار داش��ت: دو وعده به 
نمایندگان داده شده بود؛ یکی اینکه 
لایحه بودجه سال 9۷ در زمان مقرر 

تقدیم مجلس ش��ود که در این رابطه 
پیش نوی��س لایحه به دولت ارس��ال 
شده و هیات وزیران کار رسیدگی به 
پیش نویس لایحه 9۷ را آغاز کرده و 
ان شاءالله بودجه در زمان مقرر تقدیم 
مجلس خواهد ش��د. وی افزود: قول 
دیگ��ری که به نمایندگان داده بودیم 
ای��ن بود که لایحه بودجه س��ال 9۷ 

با اصلاحات اساس��ی تقدیم مجلس 
ش��ود. ما این بودجه را به شکل برش 
مقطعی برنامه میان مدت پنج س��اله 
تنظیم کرده ایم. س��خنگوی دولت با 
تاکید بر ضرورت تغییر روش س��نتی 
ب��ه بودجه ریزی ب��ر مبنای عملکرد، 
خاطرنش��ان ک��رد: برای س��ال 9۷ 
بودج��ه ۲90 دس��تگاه و ردی��ف ملی 

را که 3۲ درصد دس��تگاه های اصلی، 
۲۷ درص��د مجموعه دس��تگاه های 
اصل��ی و فرعی و 10 درصد اس��تانی 
هس��تند بر مبنای قیمت تمام ش��ده 
محاس��به و الباقی را بر اساس هزینه 
واحد تولید محاس��به کردیم. نوبخت 
با بیان اینکه »براس��اس برنامه ریزی 
صورت گرفته انتظار می رود در س��ال 
9۷ ش��اهد صرفه جویی دس��تگاه ها 
باش��یم« گف��ت: قرار نیس��ت ما رقم 
صرفه جویی را ب��ه خزانه برگردانیم، 
بلکه 50 درصد آن را برای طرح های 
عمرانی و 50 درصد را برای بهره وری 
بیش��تر اس��تفاده خواهیم کرد. اقدام 
دیگ��ری که انجام خواهیم داد درباره 
33۷ ردی��ف متفرقه ای اس��ت که در 
بودجه وجود دارد و دستگاه های آنها 
مشخص نیست. ما باید این ردیف ها 
و اعتبارات را بین دس��تگاه ها تقسیم 

کنیم. در این راستا ۲۲۴ ردیف متفرقه 
را خارج کردیم، برخی را حذف کردیم و 
برخی را ذیل دستگاه مشخصی بردیم 
و در واقع شفاف سازی صورت گرفت. 
وی ب��ا بی��ان اینکه حداکثر ۷0 درصد 
بودج��ه باید هزینه ج��اری و حداقل 
30 درصد عمرانی باشد، ادامه داد: ما 
اعتبارات را به جای دستگاه های ملی 
به استان ها بردیم و مکانیزمی طراحی 
کردیم که اعتبارات در اس��تان باقی 
بماند و صرف توس��عه اس��تان شود. با 
این سازوکار حداقل 1۲۸ هزار میلیارد 
تومان برای س��ال آینده به طرح های 
عمرانی اختصاص دادیم. سخنگوی 
دول��ت اضافه کرد: اگ��ر می خواهیم 
کش��ور را ب��ر پایه مالی��ات اداره کنیم 
نبای��د به مودیان فش��ار بیاوریم بلکه 
باید کسانی که تحت پوشش مالیات 

نیستند را تحت پوشش قرار دهیم.

آغاز بودجه ریزی عملیاتی برای سال 97

گرچ��ه رون��د رو ب��ه رش��د نقدینگی 
همچنان ادامه داشته و تا مرز 1390 
هزار تریلیون پیش رفته اما از سرعت 

رش��د آن تا پنج درصد کاس��ته ش��ده 
اس��ت. تازه تری��ن آم��اری که بانک 
مرک��زی از فعالی��ت مالی در ش��بکه 

بانکی منتشر کرده نشان می دهد که 
حجم نقدینگی در پایان ش��هریورماه 
به بیش از 13۸9 هزار میلیارد تومان 
افزایش یافته اس��ت. مقایس��ه میزان 
رش��د نقدینگی طی دو س��ال گذشته 
بیانگ��ر آن اس��ت که حجم نقدینگی 
در ش��هریورماه امس��ال نسبت به ماه 
مشابه سال قبل ۲3.۸ درصد افزایش 
دارد. در حالی که در ش��هریور 1395 
نس��بت به ماه مش��ابه در سال 139۴ 

این رش��د حدود ۲۸.۶ درصد گزارش 
شده بود.

بر این اساس از سرعت رشد نقدینگی 
تا پنج درصد کاس��ته ش��ده است. اما 
مقایس��ه دوره ش��ش ماهه در حجم 
نقدینگی نش��ان داد که سرعت رشد 
اندک��ی افزای��ش دارد. به گونه ای که  
در ش��هریورماه س��ال جاری نسبت 
ب��ه اس��فند 1395 ت��ا 10.9 درص��د 
رش��د داش��ته ولی در ش��هریور سال 

گذش��ته نس��بت به اسفند 139۴ این 
رش��د 10.۴ درصد گزارش ش��ده بود. 
نقدینگ��ی 1390 هزار میلیارد تومانی 
در پای��ان نیمه نخس��ت امس��ال در 
مقایس��ه ب��ا ش��هریورماه 139۴ که 
۸۷۲ ه��زار میلی��ارد تومان بود، بیش 
از 500 ه��زار میلی��ارد تومان افزایش 
دارد. حجم نقدینگی در شهریور سال 
گذش��ته 1۲53 ه��زار میلیارد تومان 
اعلام ش��ده بود. حج��م نقدینگی را 

ش��به پول که عمده آن را سپرده های 
بانک��ی تش��کیل می دهد و همچنین 
پول در دس��ت مردم ش��امل می شود. 
از ای��ن رقم حدود 1۲۲1 هزار میلیارد 
تومان متعلق به ش��به پول اس��ت که 
در ش��هریورماه تا 1۲ درصد نس��بت 
ب��ه پایان س��ال قب��ل افزایش دارد و 
همچنی��ن حدود 1۶۸ ه��زار میلیارد 
تومان متعلق به پول بوده که رشدی 

نزدیک به 3.۲ درصد دارد.

سرعت رشد نقدینگی کند شد


